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دو سالي است كه ديگر از صف هاي طويل خريد 
مرغ و گوشت خبري نيست، توليد افزايش يافته 
است كه كمبودي در بازار نيس�ت يا اقدامات 

ديگري صورت گرفته است؟
اقدامات مهمي در بخش توليد گوشت قرمز و گوشت سفيد 
انجام داده ايم كه به افزايش توليد منجر ش��ده است. ابتدا 
گزارشي از ميزان توليد ارائه مي كنم. در سال جاري، حدود 
900 هزار تن گوشت قرمز توليد كرده ايم. اين ميزان توليد از 
واحدهاي دامداري صنعتي مثل واحدهاي گاوداري، واحد 
پرواربندي و همچنين از محل واحدهاي دامداري روستايي 
كه اغلب گوس��فندداري هستند، تأمين ش��ده است. نياز 
كشور در زمينه گوشت قرمز بيش از اين است، از اين رو براي 
مصارف صنعتي و مصرف خانوار گوشت گرم و منجمد وارد 
كرديم، ولي عمده نياز خانوار كشور كه بخش زيادي از آن 
گوسفندي و بخشي گوشت گوساله است، از داخل تأمين 
شده است. امسال مجموعاً حدود 60 تا 70 هزار تن واردات 
داشته ايم. سال گذشته خيلي كمتر و حدود 40 هزار تن و 
دو سال قبل حدود 32هزار تن بود كه براي تكميل موجودي 
گوشت قرمز وارد كشور شد. در زمينه طيور و گوشت مرغ 
امسال حدود 2 ميليون و600 هزار تن توليد گوشت سفيد 
كشور بوده است. همچنين ماهانه حدود 250 هزار تن توليد 
داريم كه در ماه هاي مختلف تفاوت دارد و در بعضي از ماه ها 
توليدمان به 300 تن هم مي رسد، اما ميانگين توليد ماهانه 
كشور حدود 250 تا 260 هزار تن گوشت سفيد است كه در 
واقع در حدود 18 هزارو500واحد مرغداري كش��ور توليد 
انجام و توزيع مي شود. س��الانه حدود يك ميليون و250 تا 
يك ميليون و300 هزار تن تخم مرغ در كشور توليد می شود 
كه ماهانه حدود 24 هزار تن مي ش��ود. خوشبختانه توليد 
تخم مرغ بيش از نياز كشور است و تا الان كه  ماه پاياني سال 
است، حدود 130 هزار تن تخم مرغ به خارج از كشور صادر 
شده اس��ت و در اين بخش صادركننده هستيم. در زمينه 
گوشت س��فيد هم مي توانيم همين وضع را داشته باشيم. 
ميزان توليدمان قابليت اين را دارد كه بتوانيم صادر كنيم. 
با توجه به اينكه تا به حال نهاده ها به صورت يارانه اي وارد 
كشور مي شدند، سياست بر اين نبوده  است كه براي خارج 
از كشور هم توليد كنيم و تلاش مي شده توليد براي برآوردن 

نياز كشور صورت گيرد. 
برنامه خاصي براي صادرات وجود دارد؟

 اخيراً در وزارت جهاد كش��اورزي تصميم گرفته شد براي 
صادرات هم توليد كنيم، به اين ترتيب كه در زمينه توليد 
گوشت سفيد، توليد را يك س��طح بالاتر از مصرف كشور 
ببينيم. يك سطح بالاتر، يعني اگر ما براي 12ماه مصرف 
كشور توليد مي كرديم، حالا به اندازه 13 ماه توليد كنيم و هر 
قسمتي از آن مازاد بود، صادر شود. هفته گذشته براي اولين 
بار محموله صادراتي در زمينه گوشت مرغ از كشور خارج 
شد، در واقع صادرات را هم شروع كرده ايم و برنامه  در وزارت 
جهاد كش��اورزي اين اس��ت كه از اين به بعد، هم در مورد 
تخم مرغ و هم در مورد مرغ، تنظيم بازار كشور را به وسيله 
صادرات انجام دهيم، يعني بالاتر از نياز توليد و مازاد را براي 

تنظيم بازار صادر كنيم تا توليد دچار نوسان نشود. 
قبلاً مگر اينگونه نبود؟

در گذشته سياست تنظيم بازار و مصرف كشور به اين شيوه 
بود كه در وزارتخانه تلاش مي كرديم ميزان توليد را با ميزان 
مصرف سربه سر كنيم كه كار س��ختي است، چون خيلي 
نمي شود تشخيص داد در ماه ها و هفته هاي مختلف ميزان 
مصرف چقدر است. در مقاطعي مصرف افزايش پيدا مي كند 
و ممكن اس��ت در آن زمان توليد افت كرده باشد و در اين 
شرايط به مصرف كننده ظلم مي شود و بازار به هم مي ريزد. 
بالعكس در مقاطعي هم توليد از تقاضا پيش��ي مي گيرد و 
توليدكننده متضرر مي شود. اين نوسان واقعاً براي صنعت 
طيور كشور سم است. سياس��ت هم اين بود كه اگر توليد 
مازاد داشتيم، به وسيله شركت پشتيباني جمع آوري شود. 
خب همين اقدام گرفتاري هاي خاص خودش را داش��ت. 
شركت پشتيباني يك شركت دولتي است و ممكن است 
گاهي نتواند بموقع ورود كند، پول نداشته باشد و موقعي هم 
كه مي خرد، تاريخ مصرف مرغ بگذرد يا زماني اين مرغ هاي 
منجمد عرضه شود كه بازار را دچار نابساماني كند. اين كار 
شيوه مناسبي براي تنظيم بازار نيست. به دنبال اين هستيم 
از اين به بعد بتوانيم كاری مشابه تخم مرغ انجام دهيم، چون 
تخم مرغ در زمينه تنظيم بازار كشور يك آزمون بود. شما 
مي بينيد كه از اول س��ال تا به حال، كمترين نوسان را در 
قيمت تخم مرغ داشته ايم. امسال نياز داخل را تأمين و مازاد 
بر نياز را صادر كرديم و هيچ وقت بازار داخل دچار نوسان 
نشد. اين تجربه موفقي بود و به دنبال اين هستيم بتوانيم اين 

تجربه را براي گوشت سفيد هم انجام دهيم. 
 نگران نيستيد كه بازار براي  ماه رمضان و شب 
عيد با كمبود مرغ مواجه شود؟ به نظر مي رسد 
وزارت جهاد ريسك بالايي را پذيرفته است، 
در ايامي كه تقاضا ب�الا مي رود، اولين محموله 

صادرات مرغ انجام گرفته است. 
صادرات به ميزاني نيس��ت كه بر بازار مصرف تأثير منفي 
بگذارد. در ماهي كه در آن قرار داريم، چندين مناس��بت 
از جمله  ماه مب��ارك رمضان و عيد ن��وروز را داريم، يعني 
دو رويدادي را داريم كه در مصرف تأثيرگذارند، به همين 
دليل براي تأمين گوشت اين ماه، ميزان جوجه ريزي را تا 
153 ميليون قطعه افزايش داده ايم. امسال حدود 39 درصد 
رشد توليد مرغ داش��ته  و جوجه ريزي را حدود 40 درصد 
افزايش داده ايم، بنابراين براي تأمين گوشت مرغ در شب 
عيد و  ماه مبارك رمضان با توجه به جوجه ريزي انجام شده، 
قطعاً هيچ نگراني اي وجود ندارد و براي توليد داخل كاملًا 
كفايت مي كند، البته در كنار اين موضوع ذخايری هم داريم 
كه موجود اس��ت، بنابراين نگراني در مورد تأمين نيست. 
موضوع صادرات كه عرض كردم به صورت سياست به شكل 
جدي تر در سال آينده عملياتي خواهد شد، ولی از همين  ماه 
كار را كليد زده و اين سياست را عملياتي كرده ايم. برنامه مان 
اين است كه در طول سال آينده بتوانيم صادرات را به شكل 
مستمر و متناسب با نياز كشور تنظيم كنيم، يعني ما بايد 
مازاد بر نياز داخل كشور را صادر كنيم، نه اينكه بي توجه به 

نياز داخل باشيم.
 براي دام سبك و سنگين چه فكري كرده ايد؟ 
وزارتخانه اين روزها مدام وعده مي دهد براي 
سال آينده كمبود گوشت نداريم و توانسته ايم 

كمبودها را جبران كنيم. 
وزارت جهاد كش��اورزي در ارتباط با گوش��ت قرمز چند 
اقدام مهم براي امس��ال انجام داده و براي سال آينده نيز 
برنامه هاي ويژه اي دارد. در سال هاي1400 و1401 دچار 
خشكسالي بوديم و بخشي از دام هاي مولد كشور حذف 
ش��دند، ضمن اينكه تغيير قيمت نرخ ارز هم هزينه هاي 

توليد را در سال1401 به  شدت افزايش داد و دامدارها با 
افزايش قيمت نهاده و شوك مواجه شدند. اين موضوع با 
خشكسالي تلاقي پيدا كرد و باعث شد در سال هاي1400 
و 1401 دام هاي مولد كشور بيشتر كشتار شوند. اگر به 
آمار رسمي كشتار دام در آن دو سال دقت كنيد، حدود 
30 تا 35 درصد بيش از حد نرمال در سال، دام در كشور 
كشتار شد و به اين ترتيب دام مولد هم بيشتر كشتار شد 
كه به توليد سال هاي آتي آسيب زد. اين اتفاق افتاد و ما 
امسال با دام مولد كمتري شروع كرديم، بنابراين جمعيت 
دام هاي پرواري كم بود و قيمت تا حدي افزايش پيدا كرد. 
نكته دوم اين است كه ما در كشور گوشت بسيار باكيفيتي 
را توليد مي كنيم. كشور هاي حاشيه خليج فارس مشتري 
گوشت گوس��فندي ما هس��تند و تلاش مي كنند به هر 
قيمتي اين گوشت را وارد كشورش��ان كنند. در چنين 
ش��رايطي دولت بايد مص��ارف اين گوش��ت باكيفيت را 
مديريت كند. به اين صورت كه ب��راي مصارف صنعتي 
گوشت وارد كند تا گوشت گوسفندي و گوساله با كيفيت 
به سمت مصارف صنعتي نرود. براي بخش صنعت حدود 
24 هزار تن گوش��ت نياز داريم. امسال ميزان وارداتي كه 
انجام شده، زياد نبوده اس��ت و حتي در حد نياز صنعت 
هم واردات انجام نداديم، يعني صنعت هم از گوشت گرم 
كشور تغذيه كرده و خود اين موضوع هم باعث شده است 
تا حدی روي قيمت گوشت اثر بگذارد. برنامه وزارت جهاد 
كشاورزي اين است كه بتواند صنعت را از واردات تأمين و 
گله هاي خودش را هم احيا كند. ما تلاش زيادي در زمينه 
احياي گله هاي م��ان داش��ته ايم و در همين فصل هاي 
سرد س��ال يعني از پاييز تا به حال، بيش از 900 هزار تن 
نهاده مدت دار از سوی بخش دولتي در اختيار دامداران 
قرار گرفته است. نهاده مدت دار را هم در اختيار عشاير و 
هم در اختيار كارخانجات خ��وراك دام و هم در اختيار 
دامداران روستايي قرار داده ايم كه بتوانند با نهاده اي كه 
در قبالش پولي پرداخت نمي كنند، توليدش��ان را انجام 
دهند و بعد از توليد، بدون بوروكراس��ي و فقط با چك و 
سفته، پول دولت را پس بدهند، يعني با تضامين بسيار 
آسان تا توليدكنندگان بتوانند به توليدشان ادامه دهند 
كه بسيار در ارتباط با ماندگاري دام در واحدهاي دامداري 
مؤثر بود تا بتوانند دام را چاق كنند و گوشتش را به بازار 
بدهند. يكي از اميدواري هايي كه وجود دارد اين است كه 
با اين خدمتي كه انجام شد، در ماه هاي آتي، دام را با وزن 
بالاتري در اختيار مردم قرار دهي��م كه به افزايش توليد 
منجر خواهد شد. اقدام ديگري كه در دست انجام داريم، 
اين است كه بتوانيم همواره خط اعتباري سرمايه درگردش 

براي گوشت قرمز كشور فراهم كنيم. 
 اختصاص سرمايه درگردش وعده هميشگي 
وزارت جهاد اس�ت، اما محقق نشده است. آيا 
قرار اس�ت تخصيص خط اعتباري براي سال 

آينده همچنان روي كاغذ بماند؟
اين برنامه ماس��ت، ولي امكانش در اختيار ما نيست. خط 
اعتباري در اختيار بانك مركزي، صندوق توس��عه ملي و 
س��ازمان مديريت و برنامه ريزي اس��ت. ما اين درخواست 
را كرده ايم و قول مس��اعد داده اند اين كار صورت گيرد كه 
بتوانيم سرمايه در گردش مورد نياز واحدهاي پرواربندي و 
توليد گوشت قرمز را تأمين كنيم. اين كاري است كه كشور 
بايد انجام دهد و پيگيري كننده آن در جهاد كشاورزي ما 
هستيم، ولي منابع آن خارج از وزارت جهادكشاورزي است 
كه اين موضوع را بايد دنبال كنيم تا انجام شود، البته اين 
موضوع به اين معنا نيست كه در سال گذشته كاری صورت 
نگرفته، انجام ش��ده اما به اندازه كافي نبوده اس��ت و بايد 
تلاش كنيم به ش��كل جدي افزايش دهيم و بتوانيم خط 
س��رمايه درگردش را به وجود بياوريم. اقدام دومي كه در 
دست انجام است و منابع آن تأمين شده است و ان شاءالله به 
زودی شروع خواهيم كرد، موضوع مربوط به چندقلوزايي 
در دام و افزايش زاد وولدها در دام اس��ت. دام هاي كشور ما 
خوش��بختانه چنين قابليتي را دارن��د. در بحث مربوط به 

زادوولدها، هم از طريق هورم��ون و هم از طريق انتقال ژن 
چندقلوزا در گله هاي گوسفند را در كشور داريم جلو مي بريم 
و برنامه ريزي هايش در سراسر كشور انجام مي شود كه به 
زودی شروع مي كنيم و مي تواند به افزايش توليد منجر شود. 
كمكي هم كه در زمينه نهاده مدت دار به دامداري هاي مان 
انجام داده ايم، قطعاً در سال آينده آثارش را روي زادوولدها 
خواهد گذاشت و احيايي كه بايد در گله هاي مادر به وجود 
بيايد، به وجود خواهد آمد. اين ميزان گوشتي كه تحويل 
داده شد، يعني اينكه مولدين كشتار نداشتند. اين مولدين 
دارند احيا مي شوند كه قطعاً اثراتش را در گوشت سال آينده 

خواهد گذاشت. 
گفتيد كه امسال واردات گوشت كمتر از ميزان 
مورد انتظارتان بوده، اما آنچه در فروشگاه هاي 
زنجيره اي به وف�ور وجود دارد، گوش�ت گرم 

وارداتي است؟
كشور ما در 40سال گذشته تا الان، سالانه به  طور متوسط 
براي بخش صنع��ت و خانوار ح��دود 100 هزار تن واردات 
گوشت انجام داده است. امس��ال هنوز به 100 هزار تن هم 
نرسيده ايم، اما سر و صدايش خيلي زياد بوده است. به  عنوان 
مسئول دام كش��ور، طرفدار واردات نيستم، بلكه طرفدار 
توليد داخل هستم، اما براي حفظ گوشت باكيفيت كشور 
طرفدار اين هستيم كه گوشت صنعتي بيايد و بخش صنعت 
را تغذيه كند تا گوشت باكيفيت كشور به آن بخش نرود تا 
خانوار از گوشت باكيفيت بهره مند شود، حتي در آن حد هم 
واردات انجام نشد. برنامه ما براي سال آينده اين است كه 

روش واردات را نيز اصلاح كنيم. 
آيا ساماندهي بازار نهاده هاي دامي و طيور هم 
در دس�تور كارتان اس�ت و نرخ ارز نهاده هاي 

دامي براي سال آينده مشخص شده است؟
بله، در ادامه شرح مي دهم. هنوز بودجه بيرون نيامده است. 
بايد ببينيم در بودجه چقدر پيش بيني شده است. فعلًا در 

مورد رقم آن هيچ اطلاعي نداريم. 
آيا دپوي نهاده داريد كه اگر زماني نرخ ارز تغيير 

كند، بازار دچار نوسان نشود؟
دپوي نهاده در حد ذخاير استراتژيك است. دولت هر سال 
ميزان ذخاير را به شركت پشتيباني امور و دام كشور اعلام 
مي كند و مي گويد ذخاير را در اين حد نگه داريد. ما در حد 

مصوبات دولت، ذخاير استراتژيك داريم. 
بازار س�ويا را چگون�ه مي توانيد سروس�امان 

دهيد؟
بازار نهاده ها به جز سويا وضعيت بسيار خوبي دارد. قيمت ها 
حتي به كمتر از نرخ مصوب دولتي رسيده است، اما سويا 
شرايط متفاوتي دارد. در يك  ماه گذشته وضعيت در بازار 
سويا واقعاً نگران كننده بود، دليلش هم اين بود كه بخش 
خصوصي در يك س��ال گذش��ته، اقدام به واردات كنجاله 
سويا نكرد و فقط بخش های دولتي واردات داشتند. بخش 
خصوصي دانه سويا را وارد كرد. دانه هاي سويا را خودشان 
در كارخانجات شان تبديل به كنجاله كردند و اين كمبود 
در بازار به وجود آمد. دولت تدبيري كرد و تغييري در نرخ 
كنجاله سويا انجام داد و خوشبختانه رغبت بيشتري براي 
واردات كنجاله از طرف بخش خصوصي انجام شد. الان 
مش��كل خاصي در زمينه تأمين نياز توليدكنندگان به 
سويا وجود ندارد و به وفور در اختيارشان است و سهميه 

خودشان را مي گيرند. 
قيمت سويا بس�يار گران شده است. چطور 

مي گوييد مشكل خاصي نداريم. 
با قيمتي ك��ه تمام مي ش��ود، به توليدكنن��ده به قيمت 
21 هزارو900 تومان س��ويا تحويل مي دهيم و اين قيمت 
مصوب است. اگر هم گران است، قيمت تمام شده و قيمتي 
است كه دولت تعيين كرده است و توليدكنندگان دارند با 
اين قيمت نيازش��ان را تأمين مي كنند. در مورد ذرت هم 
هيچ مش��كلي وجود ندارد و حت��ي دامداري ها زير قيمت 
مصوب دريافت مي كنند. به دليل شرايطي كه در ارتباط با 
بازار بين الملل به وجود آمده، قيمت ذرت از قيمت مصوب 

پايين تر آمده، ممكن اس��ت سويا گران باش��د، ولي ذرت 
قيمت پاييني دارد. 

 امروز قيمت گرفتم، سويا در بازار 30 هزار تومان 
بود، يعني 900 تومان بالاتر از نرخ مصوب! 

 اين قيمت مربوط به كسي است كه سهميه ندارد و از بازار 
آزاد  آن را تهيه مي كند. تمام واحدهاي توليدي مرغ كشور 
س��هميه دارند و آن را با قيمت مصوب دريافت مي كنند. 
فرض كنيد يك واحد پرواربندي مي خواهد از سويا استفاده 
كند، چون سهميه س��ويا ندارد، مجبور اس��ت از بازار آزاد 

خريداري كند. 
س�ال آينده از صندوق توس�عه  ملي به بخش 
دامپ�روري و پرواربن�دي بودج�ه اي داده 

مي شود؟
تس��هيلات ياران��ه اي ك��ه در تبص��ره18 بودج��ه براي 
سرمايه گذاري و س��رمايه در گردش تخصيص داده شده، 
در بودجه 1402 هم به همين شكل بود، اما مهم اين است 
كه آنچه در بودجه تنظيم مي ش��ود، در واقع دستگاه هاي 
متولي مث��ل بانك مرك��زي و س��ازمان برنامه و بودجه در 
اختيار قرار دهند. ما در سال گذشته هيچ منابع اعتباري اي 
دريافت نكرديم. بخشي مربوط به سياست انقباضي دولت 
است و بخشي هم ممكن است كمبود منابع باشد، ولي به 
هر حال در بودجه آتي پيش بيني شده است. اميدوارم در 

اختيار قرار گيرد. 
براي صادرات دام سبك يا سنگين براي سال 
آين�ده برنامه اي داري�د يا همين ك�ه بتوانيد 

نيازهاي كشور را تأمين كنيد، كافي است؟
ما براي بخش صادرات دام برنامه اي نداريم و تلاش مان اين 
است كه حتماً نيازهاي كشور را بتوانيم تأمين كنيم، ولي 
در مورد تخم مرغ و گوشت سفيد اين برنامه در دست اقدام 

است. شير خشك را كه داريم صادر مي كنيم. 
 با توج�ه ب�ه اظه�ارات جنابعال�ي، مجموعه 
وزارتخان�ه در زمينه تأمين م�رغ، تخم مرغ و 
گوش�ت فعاليت های زيادي انجام داده است، 
اما اث�رات مثبت آنه�ا را در س�فره هاي مردم 
نمي بينيم. به نظر شما چه دليلي دارد كه كارهاي 
ش�ما و همكاران تان در كف بازار يا سفره هاي 
مردم ديده نمي ش�ود؟ آيا مافيايي هست؟ آيا 
فش�ارهايي از بيرون بدنه وزارت جهاد وجود 
دارد كه اثرات مثبت اقدامات معاونت امور دام 

را خنثي مي كند؟
در زمينه تأمين گوشت و مرغ در كش��ور كار بزرگي دارد 
صورت مي گيرد. ما هفتمين توليدكننده گوشت مرغ در 
دنيا هستيم، يعني وقتي مي گوييم 2 ميليون و600 هزار تن 
مرغ در سال توليد مي شود، حجم بس��يار بالايي است و از 
مصرف كشور هم بالاتر است. تركيه هم در اين حد و كمي 
كمتر دارد توليد مي كند، ولي چندين كشور اطراف خودش 
را پوشش مي دهد و تمام اين گوشت در داخل كشور خودش 
مصرف نمي ش��ود، در حالي كه همه اين گوشت در داخل 
كشور خودمان مصرف مي ش��ود و مصرف گوشت سفيد 
ما فوق العاده بالاست، دليلش هم اين است كه قيمت آن 
تحت كنترل دولت است و در واقع به  نوعي گوشت مرغ 
جايگزين موارد پروتئيني گران مي شود. گوشت سفيدي 
كه دارد عرضه مي شود، ارزان ترين گوشت دنياست. اگر 
امروز در كشور را باز كنيم، تمام اين گوشت مرغ بيرون 
مي رود، يعني تماماً قابليت صادرات دارد و مي شود آن 
را حتي با قيمت ارز آزاد صادر كرد، يعني گوشت سفيد از 
لحاظ توليد ارزان است، ولي اگر مردم رضايت ندارند- كه 
من هم فكر مي كنم رضايت كامل وجود ندارد و رضايت آنها 
نسبي است- شايد به دليل قدرت خريد پايين مردم است، 

يعني بايد بيشتر فكري به حال اين موضوع كرد. 
 چه كار مي ش�ود كرد كه ه�م توليدكننده را 
راضي نگه داريم و هم مردم راضي باش�ند. در 
بخش مردم گفتيد كه بايد قدرت خريد مردم 
را تقويت كرد و مثلًا بايد ب�ه آنها كالابرگ داد 

تا بتوانند گوشت مرغ بگيرند. توليدكنندگان 
را چگونه مي ش�ود راضي كرد؟ به آنها هم بايد 

يارانه بدهيد؟ 
اين موضوع در بسياري از محافل ما مطرح است. بسياري از 
واحدهاي مرغداري ما اين پيشنهاد را مي دهند كه به خاطر 
قدرت خريد نداشتن مصرف كننده، توليد را فدا نكنيد. به 
مصرف كننده كالابرگ بدهيد و بگذاريد ما توليدكنندگان 
توليد كنيم و با قيمت  تمام شده بفروشيم و آن قسمتي كه 
بايد به كالابرگ برود، در اختيار وزارت رفاه قرار گيرد و وزارت 
رفاه با قيمت ارزان تحويل خانوار دهد كه جلوي توليد براي 
ارتقاي كيفيت، افزايش توليد و صادركردن باز باشد و بدون 
محدوديت و با كيفيت بشود توليد كرد تا هم مصرف كننده 
معمولی رضايت داشته باش��د و هم  آن كساني كه قدرت 

خريد بالاتري دارند و مي خواهند بيشتر مصرف كنند. 
 در واردات نهاده ارز كشور خارج مي شود. آيا با 
افزايش توليد مرغ، دولت مي تواند نهاده طيور 

را تأمين كند؟
بله، صددرصد تأمين مي شود. شما 2 ميليون و600 هزار تن 
گوش��ت مرغ را در هيچ كجای دنيا نمي توانيد پيدا و وارد 
كشور كنيد، بنابراين با برنامه مدون مي توانيم نهاده وارد 
كنيم و توليد مرغ را بالا ببريم و به اي��ن ترتيب از واردات 

بي نياز شويم. 
گوش�ت قرمزي كه وارد كش�ور مي شود، چرا 
با احتس�اب هزينه حمل و س�ود واردكننده و 
هزينه توزيع، قيمت تمام ش�ده اش ارزان تر از 

گوشت داخلي است؟
علتش اين اس��ت كه گوش��ت وارداتي از كشورهايي كه 
گله دار هستند، مثل ارمنستان وارد مي شود. در ارمنستان 
دامپروري وجود ندارد و تماماً دامداري است، يعني بدون 
هزينه علوفه دامپروري مي كنند. شرايط توليد در كشور ما 
با كشورهاي ديگر متفاوت است. قبلاً در دامداري روستايي 
ما كه در روستاهاي كشور مستقر بودند، گله داري موجود 
بود و از مراتع استفاده مي شد، خشكسالي نبود و مراتع ما 
فراوان بود، توليد گوشت بيشتري هم داشتيم و قيمتش 
هم ارزان تر بود. با خشكسالي هاي اخير ديگر علوفه مجاني 
در اختيار دامدار نيس��ت. كش��ورهايي كه از آنها واردات 
صورت مي گيرد، مراتع بسيار گسترد ه اي دارند و دام شان 
ارزان تر تمام مي شود، ضمن اينكه دولت در گوشت هاي 
وارداتي كه فروشگاه ها عرضه مي كنند، 50 درصد قيمت 

تمام شده، يارانه مي دهد. 
همين يارانه به توليدكننده و دامدار خودمان 

اختصاص يابد، قيمت گوشت ارزان نمي شود؟
چرا. اين كار را از امس��ال ش��روع كرده ايم. ما حتماً بايد 
گله هاي مان را احيا كنيم، نبايد گوشت گوسفندمان را به 
بخش صنعت بدهيم. همان كشوري هم كه به ما گوشت 
گوسفند مي دهد، گوشت گوسفندش را به بخش صنعت 
نمي فرستد. معني اش اين نيست كه نبايد واردات انجام 
دهيم. ميزان گوش��ت قرمز وارداتي مان به اندازه مصرف 
بخش صنعت ما نيست. گاهي همان گوشتي را كه به قيمت 
ارزان به ميدان مي آوريم، صنعتي ها به خاطر اينكه قيمتش 
ارزان است، مي خرند و مي برند. منظورم اين است كه ما بايد 
به اندازه مصرف بخش صنعت واردات انجام دهيم تا مردم 
بتوانند با قيمت مناسب گوشت گرم مصرف كنند، بنابراين 
توليدكردن در داخل به معناي جلوگيري از واردات نيست. 
واردات بعضي از اوقات در زمينه گوشت ارزشمند است كه 
اين كار را بايد انجام دهيم، ولي وضعي كه الان در ارتباط با 
قيمت ايجاد  شده، بر اثر حذف دام هاي مولد در سال هاي 
گذشته ما بوده است كه بايد احيا شود. اگر شبكه توزيع را 
اصلاح كنيم و فعاليت دلالان متوقف شود، به نظرم بهبود 
زيادي حاصل مي ش��ود. در زمينه بسياري از محصولات 
اين مشكل را در شبكه توزيع داريم و اجازه نمي دهد بازار 
به آرامش برسد. مسئله توسعه فروشگاه ها وضع را خيلي 
بهتر كرده يا بعضي از زنجيره ها اوضاع را بهبود بخشيده 
اس��ت، مثل زنجيره »ثمين« كه در مورد طيور و امثالهم 
كه خودش��ان دارند عرضه مي كنند، وض��ع را بهتر كرده 
است. الان در سيستم توزيع دگرگوني شروع شده است، 
ولي هنوز نتوانسته ايم دلالي را به  طور كامل حذف كنيم. 
دلال ها شبكه اي هس��تند كه هم دارند از اين راه ارتزاق 
مي كنند و هم موجودند و به راحتي قابل حذف نيستند، 

ولي بايد به مرور اين كار را انجام دهيم. 
آيا براي سال آينده مي توانيد قيمت گوشت را 

ثابت نگه داريد؟
بستگي به تورم سال آينده دارد. مسير دولت مسير كنترل 
تورم است و دولت دارد تلاش مي كند براي سال آينده تورم 
را كنترل كند. جلسات ستاد تنظيم بازار به شكل مستمر به 
رياست معاون اول رئيس جمهور براي كنترل تورم و رصد 
تورم تشكيل مي شوند. فكر مي كنم در سال آينده ميزان 

توليدمان بيشتر خواهد شد. 
 قيمت چطور؟

موضوع قيمت نه در تخصص و نه در صلاحيت من است، 
چون موضوع قيمت بيش��تر ب��ه فضاي عمومي كش��ور 

برمي گردد. 
 با توجه به ش�رايط فعلي، وضعيت ب�ازار قابل 

پيش بيني است؟
پيش بيني مان اين است كه افزايش قيمت ناهنجار و خيلي 
بالا در زمينه مواد پروتئيني نخواهيم داشت. گراني در حد 
تحمل جامع��ه و در حد روند افزايش قيمت س��اير كالاها 
خواهد بود. بخش��ي از قيمت به ميزان افزايش دستمزدها 
بستگي دارد. كسي كه مرغداري دارد، وقتي هزينه دستمزد 
بالا مي رود، روي قيمت تمام شده محصولش تأثير مي گذارد. 
يك واحد مرغداري وقتي س��رمايه  در گردش مي گيرد، بر 
اس��اس نرخ بهره اش، هزينه تأمين مالي اش را محاس��به 
مي كند و بر اساس دستمزد، دس��تمزدش را مي دهد. اگر 
قيمت نهاده ها در سال آينده افزايش پيدا نكند، به احتمال 
60 درصد قيمت مرغ افزايش پيدا نمي كند، چون 60 درصد 
هزينه مربوط به قيمت گوشت مرغ مربوط به نهاده هاست. 
دستمزد حدود 25 درصد هزينه است. اگر دستمزد افزايش 
پيدا نكند، قيمت مرغ هم افزايش پيدا نمي كند. هزينه هاي 
ديگر بسيار جزئي هستند. در پرورش طيور بالاي 80 درصد 
دس��تمزد و نهاده، هزينه هاي آن را تشكيل مي دهند. اگر 
اين دو مورد خيلي افزايش قيمت پيدا نكنند، پيش بيني 
من اين است كه افزايش قيمت چنداني نخواهيم داشت، 
الا ارتقايي كه در دستمزدهاست. نهاده ها هم بعيد مي دانم 
افزايش قيمت پيدا كنند. در ح��ال حاضر نهاده ها را با نرخ 
28هزارو500 وارد مي كنيم، ولي اگر دولت نرخ ارز را تغيير 
دهد، باز هم افزايش قيمت خواهيم داشت، اين موضوع هم 
كه هنوز معلوم نيست و ان شاءالله تغيير ندهد و در سال آينده 

شاهد افزايش قيمت نباشيم. 

از روزهاي ايس�تادن مردم در صف هاي طولاني براي خريد مرغ گرم و منجم�د، تخم مرغ به قيمت دولتي و 
گوشت منجمد وارداتي دو سال مي گذرد. در سال هاي1399 و نيمه نخست1400، مردم به دليل شيوع ويروس 
كرونا از رفتن به ميهماني و جمع هاي خانوادگي پرهيز مي كردند، اما به ناچار براي خريد مرغ و گوشت ساعت ها 
در صف هاي طولاني منتظر مي ماندند. در آن روزها خريد بدون زحمت اين كالاهاي سبد خانوار با قيمت دولتي 
براي مردم به حسرت تبديل شده بود، اما اكنون در سايه تدابير ويژه اي كه در وزارت جهاد كشاورزي اتخاذ 
شده، مرغ مورد نياز بازار تأمين است و از هفته گذشته نخستين محموله مرغ داخلي به عراق صادر شد. معاون 
امور توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي با اشاره به افزايش توليد مرغ در كشور مي گويد: »پيش از اين برنامه 
توليد ما در نقطه سربه سر قرار داشت، اما امروز به جاي 12ماه، به اندازه 13 ماه برنامه توليد مرغ داريم و مازاد 

بر مصرف را صادر مي كنيم. در بخش توليد گوشت قرمز نيز با واردات گوشت براي مصارف صنعتي و واردات 
همزمان گوشت گرم و منجمد براي مصارف خانگي، تلاش كرده ايم تنفسي به بخش دامداري و دامپروري كشور 
دهيم، به اين صورت كه كشتار دام سبك و سنگين را در سال جاري كم كرديم و نهاده هاي مدت دار در اختيار 
دامپروران قرار داديم تا بدون دغدغه به پرواربندي دام ها مشغول شوند و به اين ترتيب توليد گوشت قرمز 
را براي سال آينده تقويت كرديم. به رغم اين اقدامات، اما شبكه توزيع كشور همچنان دچار نقصان است و 
نتوانسته ايم دست دلالان را از كالاهاي موجود در سفره مردم كوتاه كنيم.« »جوان« در آستانه تعطيلات عيد 
نوروز و  ماه مبارك رمضان كه بازار كالاهاي اساسي از جمله گوشت، مرغ و تخم مرغ اهميت دوچنداني پيدا 
مي كند، با محمدابراهيم حسن نژاد، معاون امور توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي به گفت وگو نشسته است. 

  شبكه توزيع كشور همچنان دچار نقصان است و نتوانسته ايم دست دلالان را از كالاهاي 
موجود در سفره مردم كوتاه كنيم 

امس�ال مجموع�اً ح�دود 60 ت�ا 
70 هزار تن واردات گوش�ت قرمز 
داش�ته ايم. سال گذش�ته خيلي 
كمت�ر و ح�دود 40 هزار ت�ن و دو 
س�ال قبل حدود 32هزار تن بود

برنامه در وزارت جهاد كش�اورزي 
اين اس�ت ك�ه از اين به بع�د، هم 
در م�ورد تخم مرغ و ه�م در مورد 
مرغ، تنظي�م ب�ازار كش�ور را به 
وس�يله ص�ادرات انج�ام دهيم، 
يعني بالات�ر از نياز تولي�د و مازاد 
را ب�راي تنظيم بازار ص�ادر كنيم 
ت�ا توليد دچ�ار نوس�ان نش�ود

سالانه حدود يك ميليون و250 تا 
يك ميليون و 300 هزار تن تخم مرغ 
توليد كشور است كه ماهانه حدود 
24 هزار تن مي شود. خوشبختانه 
توليد تخم مرغ بيش از نياز كشور 
اس�ت و تا الان كه  ماه پاياني سال 
است، حدود 130 هزار تن تخم مرغ 
به خارج از كشور صادر شده است

بهناز قاسمی
  گفت و گو

سيرتاپيازبازارگوشت،مرغوتخممرغ
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